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بیمارســـتان ۱۲۴ تختخوابی امام سجاد)ع( دانشگاه آزاد 

اسلامی  در غرب کشور، سال ۹۳ در تبریز با حضور عالی ترین 

مقامات و مسئولان کشوری به بهره برداری رسید. 

در همـــان روزهـــای ابتدایـــی، بنر افتتاحیـــه مقابل این 

بیمارستان بارها توسط شـــهروندان تبریزی مشاهده شد 

و آنها چشـــم انتظار ارائه خدمات درمانی این مرکز بودند، 

اما از فردای روز افتتاح، در این بیمارســـتان بسته و خالی از 

پرسنل شد و پس از سه سال بازگشایی دوباره ای در آن رخ 

داد، هرچند هنوز هم خبری از خدمات درمانی کامل نبود 

و صرفا برای خدمات ســـرپایی افتتاح شده بود، اما از بسته 

بودن در و فرســـوده شدن دستگاه ها و تجهیزات جلوگیری 

به عمل می آمد. درنهایت در دومین بازگشایی، پس از یک 

ســـال در روزهای پایانی اسفندماه سال ۹7 برای ۲7 تخت 

تخصصی این بیمارستان اقدام به پذیرش بیمار شد، اما این 

بیمارستان با یک سوم ظرفیت های خدماتی اش کار می کرد 

و تا راه اندازی کامل و ارائه خدمات مطلوب به شـــهروندان 

فاصله داشت. 

ساختمان مرکز درمانی امام سجاد)ع(، وابسته به معاونت 

علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی شهرستان تبریز، بیش 

از یک دهه اســـت که به اتمام رســـیده و حتی در آن زمان 

تجهیزات درمانی شامل تخت بیمارستانی و ملزومات دیگر 

خریده و به این ساختمان منتقل شد. در آن مقطع مسئولان 

دانشگاه آزاد اسلامی اعلام کردند این مرکز قابل بهره برداری 

است، اما این صرفا یک خبر بود، چراکه بیمارستان در پایان 

اسفندماه ۹7 توانسته بود پذیرش بیمار داشته باشد و مرکزی 

که نتواند بیمار پذیرش کند، یعنی هنوز نمی شود روی آن 

واژه »بیمارستان« گذاشت. 

این بیمارســـتان حالا دیگر به بهره برداری کامل رســـیده و 

در نیمســـال دوم سال ۹8 به عنوان یکی از مراکز آموزشی، 

درمانی، پژوهشـــی در شمال غرب کشور به حساب می آید 

که بنابر اعلام مدیر اجرایی این بیمارستان، نتوانسته باری 

بزرگ را در حوزه درمان شهرستان تبریز از روی دولت بردارد. 

فرید نقوی، مدیر اجرایی بیمارستان امام سجاد)ع( دانشگاه 

آزاد اسلامی تبریز در گفت وگویی که با »فرهیختگان« انجام 

داد، به ویژگی های این بیمارستان پرداخت. 

نقوی با بیان اینکه دانشـــگاه یک مرکز آموزشی و پژوهشی 

است، بیان کرد: »رسالت این مرکز، آموزش و پژوهش است و 

اگر این دانشگاه در حوزه درمانی ورود پیدا می کند، به واسطه 

نیاز دانشگاه به امور بالینی است، بنابراین انتظارات از این 

دانشگاه هم باید در این محدوده و با توجه به وظایف دانشگاه 

باشد. ما سال گذشته توانســـتیم مجوز رسمی فعالیت از 

دانشگاه علوم پزشکی تبریز را دریافت کنیم و درحال حاضر 

۵۰ تخت در دو بخش به ارائه خدمات می پردازند و به عنوان 

یک بیمارســـتان تخصصی و فوق تخصصی به شهروندان 

خدمات درمانی ارائه می دهد. استفاده از تمام ظرفیت این 

بیمارســـتان با توجه به هزینه های بالای تجهیزات پزشکی 

و کمبود نیـــروی درمانی متخصص و فوق تخصص زمان بر 

خواهد بود، ولی تلاش می شود به عنوان یک مرکز آموزشی 

و پژوهشی از بهترین استادان در این مرکز بهره  ببریم.« 

او در پاســـخ به اینکه چه نیازی بود دانشـــگاه آزاد اسلامی 

بیمارســـتان تاســـیس کند، گفت: »ما یک سری الزامات و 

نیازهایی برای برخی رشـــته ها در دانشـــگاه داریم، به این 

معنی که دانشگاهی که دارای رشته پزشکی و پیراپزشکی  

است، داشـــتن بیمارســـتان یکی از الزامات آن محسوب 

می شود. افرادی که در رشـــته های پزشکی یا پیراپزشکی 

تحصیل می کنند، بعد از گذشت دو سال حتما باید در مراکز 

بیمارستانی ادامه تحصیل دهند و به صورت عملی دروس را 

یاد بگیرند. ما در این منطقه مجبور بودیم دانشجویان را به 

بیمارستان های ارتش، تامین اجتماعی یا خصوصی بفرستیم 

و در واقع ما مستاجر بیمارستان های دیگر بودیم. حتی وقتی 

دانشجویان خود را وارد این بیمارستان ها می کردیم، به دلیل 

نبود زمان برای تحصیل این دانشجویان در زمان های خاص، 

بیمارستان از زمان های مرده برای دانشجویان دانشگاه آزاد 

اسلامی استفاده می کرد و آنها را آموزش می داد.« 

او ادامه داد: »البته این مشـــکل بیمارســـتان نبود، چراکه 

هر بیمارســـتان علوم پزشکی در استان به تعداد مشخصی 

دانشجو پذیرش می کند و وقتی آمار این تعداد دانشجو بالا 

می رود، در نتیجه اولویت با دانشـــجویان خودشان خواهد 

بود. مثلا ما در یک گروه انترنی یک استاد پزشکی داشتیم 

که به تعدادی دانشجو درس می داد و دیگر برای دانشجویان 

آزاد زمانی باقی نمی ماند تا آن طور که دانشجوی دانشگاه 

آزاد اسلامی نیاز دارد، به او آموزش داده شود.« 

نقوی در ادامه به مراحل تجهیز بیمارستان امام سجاد)ع( 

اشاره کرد و گفت: »بنابراین پس از تغییرات در دانشگاه آزاد 

اســـلامی و سفر دکتر طهرانچی به استان آذربایجان شرقی 

این مهم برای رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی بازگو شد و پس 

از بررســـی متوجه شدیم باید بیمارستان امام سجاد)ع( به 

بهره برداری برسد. در نتیجه حدود ۳۰ میلیارد تومان برای 

تجهیز این بیمارستان بودجه تخصیص یافت و درحال حاضر 

این بیمارستان بهترین شرایط را از لحاظ درمانی و امکانات 

سپری می کند و به خوبی می تواند فعالیتش را ادامه دهد.«

نقوی با اشـــاره به اینکه نیاز تبریز به بیمارستان، یکی دیگر 

از اولویت ها برای راه اندازی این بیمارســـتان بود، افزود: »از 

ســـوی دیگر، ما در این شهر بار بیمارانی را که برای مراجعه 

به بیمارستان روز ها در نوبت می مانند، به دوش می کشیم 

و این بار را از دوش بیمارســـتان های دولتی که معمولا هم 

شلوغ هستند، برداشـــته ایم. البته این ویژگی بیمارستان 

امام ســـجاد)ع( را نیز باید در نظر گرفت که هزینه های آن 

بســـیار پایین است، چراکه بیمارستان های دولتی با تعرفه 

k هزینه دریافت می کنند، اما بیمارســـتان های خصوصی 

چند برابر k دریافتی از مراجعه کنندگان دارند، برای همین 

افراد عادی نمی توانند به آنجا مراجعه کنند؛ از طرف دیگر، 

هزینه در بیمارستان دانشگاه آزاد اسلامی ۵۰ درصد کمتر 

از بیمارستان خصوصی است و این برای مردم عادی و منطقه 

شمال غرب کشور می تواند بسیار کمک حال باشد. در بحث 

پاراکلینیک ها و سونوگرافی نیز این بیمارستان بهترین برند 

ماموگرافی در دنیا را برای این بیمارستان تجهیز و آن را نصب 

کرده و این یک مزیت برای بیمارستان است؛ یعنی دانشگاه 

آزاد اسلامی در تبریز دقیق ترین ماموگرافی را از لحاظ کیفی 

بر روی بیمـــار انجام می دهد و از ســـویی این تجهیزات و 

امکانات با ۵۰ درصد هزینه بیمارستان خصوصی به بیماران 

ارائه خواهد شد؛ پس هم برای افراد کم درآمد جامعه متناسب 

و مطلوب است و هم در سطح آموزشی، درمانی و پژوهشی 

برای شهر و دانشگاه، شاخص بالایی محسوب می شود.« 

او در پاسخ به شایعاتی که برای هزینه های بالای دریافتی از 

بیماران در این مرکز درمانی عنوان شده است نیز گفت: »این 

مرکز درمانی به عنوان یک بیمارستان عمومی و غیردولتی 

فعالیت می کند و هزینه ای که برای خدمات درمانی دریافت 

می شـــود، بیشتر از بیمارســـتان های دولتی و البته کمتر 

از بیمارســـتان های خصوصی اســـت. در حقیقت در این 

مرکـــز نصف هزینه بیمارســـتان های خصوصی از بیماران 

دریافت می شود.« مدیر اجرایی بیمارستان امام سجاد)ع( 

دانشـــگاه آزاد اسلامی تبریز با اشـــاره به فعالیت این مرکز 

درمانی به عنوان بزرگ ترین مرکز درمانی شمال  شرق شهر 

تبریز افزود: »ظرفیت ۱۲۴ تختخوابی این بیمارســـتان در 

بخش های تخصصی و فوق تخصصی راه اندازی شده است و 

علاوه بر تبریز و استان آمادگی ارائه خدمات درمانی تخصصی 

به بیماران خارج استانی را هم دارد. البته ابتدا ما برای تامین 

هزینه های بیمارســـتان کمی مشکل داشتیم، وقتی ما به 

مشـــکل برمی خوریم باید فکر کنیم این بیمارستان وقتی 

بدون هیچ منبع مالی دولتی قرار اســـت اداره شـــود، باید 

خودگردان باشـــد، به همین منظور ما یک استراتژی خاص 

را در ایـــن زمینه در نظر گرفتیم. این اســـتراتژی دو بخش 

دارد؛ بخش اول دانشجویان هستند. ببینید، ما سالانه پنج 

میلیارد تومان هزینه آموزشی برای دانشجویان پزشکی که در 

بیمارستان های دیگر تحصیل می کنند، پرداخت می کنیم. 

از سوی دیگر حدود ۴/۵ میلیارد تومان نیز برای دانشجویان 

پیراپزشکی می پردازیم که درنهایت کیفیت آموزشی مطلوبی 

نیز به این دانشـــجویان ارائه نمی شود. وقتی این مبلغ به 

بیمارستان دانشگاه تزریق شود، شرایط تغییر خواهد کرد، 

بنابراین الان این بیمارستان می تواند با آن مبلغی که برای 

این دانشجویان هزینه می شد، بودجه های خود را تا حدی 

تامین کند.« او ادامه داد: »بخش دوم بحث های درمانی و 

توریست درمانی است؛ بحث درمانی نیز می تواند بخشی از 

بودجه بیمارســـتان را تامین کند. شرایط استان آذربایجان 

شرقی خاص است و به عنوان یک کریدور برای کشور عمل 

می کند. تبریز می تواند توریست درمانی نیز داشته باشد. 

مـــا روزانه حدود ۳۰ مراجعه کننـــده از اتباع خارجی داریم 

که در همین بیمارستان دانشـــگاه آزاد اسلامی جراحی و 

درمان می شوند. این افراد از کشورهای همسایه ترک زبان 

و کردزبان هستند، چراکه بیمارستان بخش های کاملی دارد 

و اگر بیماری به این بیمارســـتان مراجعه کرد، بدون نیاز به 

بیمارستان های دیگر تمام امکانات را دریافت خواهد کرد. 

از طـــرف دیگر ما در اهـــداف بلندمدت نیز به دنبال جذب 

دانشجویان دیگر دانشگاه ها هستیم؛ مثلا در تابستان از شهر 

کرکوک عراق دانشجویان پرستاری، دندانپزشکی و مامایی 

داشتیم که در قالب یک ورکشاپ کوتاه مدت آموزش دیدند.« 

مدیر اجرایی بیمارستان امام سجاد)ع( دانشگاه آزاد اسلامی 

تبریز گفت: »ما آزمایشگاه های درمانی و آموزشی مجهزی 

نیز دایر کرده ایم. البته برخی پیشنهاد برون سپاری داشتند، 

اما ما در هیات امنا تصمیم گرفتیم برون سپاری نکنیم، چون 

توجیه مالی ندارد، اما آزمایشگاه های غیردرمانی می توانند 

برون سپاری شـــوند؛ مانند آزمایشگاه های دامپزشکی که 

می توانند درآمدزایی داشته باشند و برون سپاری شوند.« 

این مســـئول افزود: »شـــهروندان به خدمات تخصصی و 

فوق تخصصـــی این مرکز نیاز دارند و با توجه به اینکه نصف 

هزینه بیمارستان های خصوصی در این مرکز از بیمار دریافت 

می شود، به عنوان یک مرکز عمومی می تواند منشأ تحول 

خوبی در حوزه درمان باشد و از بار مراجعات به مراکز درمانی 

بزرگ دولتی در تبریز بکاهد.« 

نقوی با اشـــاره به فعالیت بخش هـــای مختلف این مرکز 

درمانـــی بیان کرد: »با توجه به کمبود تخت های تخصصی 

در بخش های CCU، NICU و ICU در تبریز راه اندازی این 

سه بخش در این مرکز در اولویت قرار گرفت و ۹ تخت در بخش 

ICU، ۶ تخت در بخش CCU و ۶ تخت در بخش NICU با 

اعتبار ۱۰ میلیارد تومان راه اندازی شد که در حوزه خدمات 

فوق تخصصی دندانپزشکی نیز این مرکز درمانی ورود کرده 

و بخش های مختلف دانشکده دندانپزشکی که مجموعا به 

حدودا ۳۰ یونیت دندانپزشکی مجهز شده، آمادگی پذیرش 

خدمات درمانی فوق تخصصی در این حوزه را دارند. در حال 

حاضر در حوزه دندانپزشکی سیاستگذاری خوبی در پیش 

گرفته شده که پیشـــرفت خوبی نیز داشته و برای اینکه ما 

تبدیل به دانشـــگاه علوم پزشکی آزاد اسلامی تبریز شویم، 

همین سیاست دانشـــکده دندانپزشکی را دنبال خواهیم 

کرد، چراکه در حوزه فیزیکی، امکانات، دانشجویان و اعضای 

هیات علمی وضعیت مطلوبی دارد. ما تمام رشته های پزشکی 

موجود را در بیمارستان داریم؛ همه رشته های پیراپزشکی غیر 

از رادیولوژی و رشته های بین رشته ای مانند بهداشت حرفه ای 

و بهداشـــت محیط را نیز داریم و تا مدتی دیگر داروسازی را 

نیز که در مراحل اولیه دریافت مجوز آن هستیم، راه اندازی 

خواهیم کرد. این بیمارستان بخش جراحی مردان، زنان و 

زایمان، کودکان،ICU ، NICU و سیستم های تجهیزاتی اتاق 

عمل و ســـت های جراحی و سنگ شکن های درونی بسیار 

مجهزی دارد.« مدیر اجرایی بیمارستان امام سجاد)ع( در 

پایان گفت: »این بیمارستان ۲۰ هزار مترمربع زیربنا دارد و 

در حـــال حاضر خدمات درمانگاهی در این مرکز با حضور 

پزشـــکان متخصص و فوق تخصص انجام می شود. در این 

بیمارســـتان در ۱۳ رشـــته ارائه خدمات صورت می گیرد و 

شهروندان می توانند قبل از ظهر از این خدمات درمانگاهی 

اســـتفاده کنند. ارائه این خدمات نیـــز با تعرفه های مراکز 

عمومی خواهد بود و تلاش می شـــود تعداد این رشته های 

درمانگاهی با همکاری اطبای فوق تخصص بیشتر شود.«

  نیمکت خبر

۴۰
میلیارد تومان

۷۶
هزار نفر 

امکانافزایشوامهایدانشجویی

درصورتتخصیصاعتباروامشهریه

ناصر مطیعی در گفت وگو با مهر با اشاره به پرداخت وام شهریه 

دانشجویی گفت: »سازمان برنامه و بودجه هنوز اعتبارات بخش 

وام شهریه را پرداخت نکرده است.« او ادامه داد: »اما صندوق 

رفاه دانشجویان وزارت علوم تمام تقاضاهای وام شهریه را که در 

چارچوب مقررات به صندوق ارسال شده، از منابع درآمدی خود 

پرداخت می کند.«رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم 

گفت: »در صورتی که اعتبار مربوط به وام شهریه پرداخت شود، 

می توانیم به تعداد زیادی از دانشجویان متقاضی وام شهریه 

پرداخت کنیم یا در آینده سقف وام ها را بالا ببریم.«  گفتنی است، 

امسال ۴۰ میلیارد تومان در ردیف شهریه پیش بینی شده که هنوز 

تخصیص نیافته است.

ثبتنامنقلوانتقالدانشجویانعلمی-کاربردیآغازشد

ســـید احمدرضا پیش بین با اشـــاره به ثبت نـــام نقل و انتقال 

دانشـــجویان برای نیمسال دوم سال تحصیلی ۹۹-۹8 گفت: 

»ثبت نام نقل و انتقال دانشـــجویان برای نیمســـال دوم سال 

تحصیلی ۹۹-۹8 از ۱۵ آذرماه آغاز شده و تا ۳۰ آذرماه از طریق 

سامانه هم آوا ادامه دارد.« وی افزود: »دانشجویان متقاضی باید 

در بخش ثبت درخواست انتقال در سامانه نقل و انتقالات این 

دانشگاه و براســـاس موارد مندرج در آیین نامه ابلاغی ثبت نام 

کنند.« معاون فرهنگی و دانشـــجویی دانشگاه جامع علمی- 

کاربـــردی افزود: »طبق ضوابط موضوع انتقال به مراکز آموزش 

استان تهران صرفا باید در کمیته نقل و انتقالات سازمان مرکزی 

دانشگاه بررسی و سایر درخواست ها توسط استان مبدأ و مقصد 

مورد بررسی و تایید قرار گیرد.« 

ثبتنام۷۶هزارنفردرکنکورارشد

حسین توکلی گفت: »آزمون ورودی کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۹ و مرحله اول بیست وپنجمین دوره المپیاد 

علمی- دانشجویی کشور روزهای پنجشنبه ۲8 و جمعه ۲۹ فروردین ماه ۹۹ برگزار می شود.« او افزود: »آزمون 

ورودی دوره های کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۹ در ۶ گروه آموزشی و برای ۱۴۱ کدرشته امتحانی، شامل 

۵۴ کدرشته امتحانی علوم انسانی، ۱7 کدرشته  علوم پایه، ۲۴ کدرشته امتحانی فنی و مهندسی، ۲۳ کدرشته 

امتحانی کشاورزی و منابع طبیعی، ۱۳ کدرشته امتحانی هنر و ۱۰ کدرشته دامپزشکی برگزار می شود.« توکلی 

تصریح کرد: »ثبت نام برای شرکت در آزمون ورودی کارشناسی ارشد ناپیوسته سال۹۹ و بیست وپنجمین المپیاد 

علمی- دانشجویی کشور از روز شنبه ۱۶ آذرماه از طریق سایت سازمان سنجش به نشانی sanjesh.org  آغاز شده 

و تا امروز ۲۰ آذر ۹8 تعداد 7۶ هزار و ۴۲۱ نفر در آزمون ثبت نام کرده اند.«توکلی افزود: »دفترچه راهنمای شرکت 

در آزمون کارشناسی ارشد سال ۱۳۹۹ و بیست وپنجمین دوره المپیاد علمی- دانشجویی کشور از روز شنبه ۱۶ 

آذرماه ۹8 روی سایت سازمان سنجش قرار گرفته است و داوطلبان می توانند با مطالعه آن در آزمون ثبت نام کنند.« 

مشاور عالی سازمان سنجش یادآور شد: »مهلت ثبت نام در آزمون ورودی دوره های کارشناسی ارشد ناپیوسته سال 

۹۹ تا دوشنبه ۲۵ آذرماه ۹8 ادامه دارد.« 

مدیراجراییبیمارستانامامسجاد)ع(دانشگاهآزاداسلامیتبریزدرگفتوگوبا»فرهیختگان«ازویژگیهایاینبیمارستانگفت

بالاترین شاخص آموزش و درمان با ۵۰ درصد کمتر از تعرفه خصوصی  تاریخ علم در اسلام و ایران به روایت 
دکتر علی اکبر ولایتی )بخش نودوپنجم(

آنچــــه در پـــــی مـی آیــد، 

ادامه مجمـــــوعه مباحــث 

مطــرح شـــده از ســوی دکتر 

علی اکبر ولایتی در مجموعه 

برنامـــه هــــــای »ایران« در 

ســـیمای جمهوری اسلامی 

ایـــران با موضوع تبیین تاریخ 

علم در اسلام و ایران است:

امیرکبیر در وبایی که در مرز کرمانشاهان حادث شد، دستور به برقراری 

قرنطینه در مرز کرمانشـــاهان داد. برقراری قاعده قرنطینه در زمان اوج 

همه گیری وبا و طاعون در آن سوی مرزهای غربی ایران، یکی از اقدامات 

مهـــم امیرکبیر بود که در روزنامه دولتی و جـــزوه »قواعد معالجه وبا« به 

اطلاع عموم رسید: »برای محافظت ممالک محروسه از آلودگی ناخوشی 

مزبور در مرزها، قاعده گراختین ]= قرنطینه[ برقرار شـــد.« طرفه اینکه از 

یادداشت های علی رضا خان قوانلو ایلخانی قاجار ملقب به عضدالملک 

)۱۳۲8-۱۲۳8ق(، پسر موسی خان و دایی زاده ناصرالدین شاه چنین 

برمی آید که شـــخصیت مهمی چون عضدالملک کـــه بعدها در زمان 

احمدشاه قاجار نیابت سلطنت قاجاریه را برعهده گرفت، به هیچ روی از 

برقراری قرنطینه در مرزهای ایران و عثمانی، به رغم شیوع طاعون راضی 

نبوده و از هیچ کاری برای رفع این قرنطینه فروگذار نکرده است. این رفتار 

وی که از رجال سرشناس ایل قاجار بود را می توان نمونه ای از دیدگاه های 

رجال طراز اول دربار قاجار درباره قرنطینه دانســـت و از اینجا می توان به 

عمق دید و بینش امیرکبیر پی برد که بیرون از جرگه این صاحب منصبان 

کوته نظر بود و باز عجیب تر آنکه فرهاد میرزا قاجار ملقب به معتمدالدوله 

)۱۳۰۵-۱۲۳۳ق(، پسر پانزدهم عباس میرزای نایب السلطنه، ادیب نامی 

و افضل شـــاهزادگان قاجار، در سفرنامه اش در سال ۱۲۹۲ق، برقراری 

قرنطینه را »باعث غضب پروردگار« می داند. 

یکـــی از مهم ترین اقدامات امیرکبیر که تاثیـــری دیرپا در دانش و فن 

ایران، ازجمله دانش طب داشـــت، تلاش در برپایی مدرســـه دارالفنون 

بود. گرچه این مدرســـه پس از برکناری آن شـــخصیت بزرگ، در پنجم 

ربیع الاول ۱۲۶8ق گشایش یافت. ریاست این مدرسه به علیقلی میرزا 

اعتضادالسلطنه )۱۲۹8-۱۲۳۴ق( و معاونت آن به رضاقلی خان هدایت 

و نظم آن به محمدحسین خان ادیب الدوله محول شد. جعفرقلی خان، 

پسر رضاقلی خان هدایت هم کتابدار دارالفنون شد. در این مدرسه برای 

تعلیم فنون نظامی در رشته های پیاده نظام، سواره نظام، توپخانه و نیز برای 

آموزش علوم نظیر پزشکی، جراحی، داروسازی، شیمی و معدن شناسی، 

هندســـه و نقشه کشـــی، ۲۰۰ تن از فرزندان رجال و کارگزاران دولت و 

طبقات دیگر، البته به شـــرط داشتن اســـتعداد، به طور رایگان پذیرفته 

می شدند. در دارالفنون، فارسی، عربی، فرانسه، روسی و انگلیسی هم 

آموزش داده می شد. 

در بخش پزشکی دارالفنون یک شورای هفتگی پزشکی هم تشکیل می شد 

که در سال های بعد، دکتر طولوزان، پزشک فرانسوی ناصرالدین شاه نیز 

در آن شرکت می کرد. پیش از گشایش دارالفنون، امیرکبیر برای آموزش 

علوم و فنون جدید در این مدرســـه، موسیو جان داود، مترجم اول دولت 

ایران را با در دست داشتن نامه ای از ناصرالدین شاه برای پادشاه اتریش 

رهسپار وین کرد. 

دوران قاجاریه زمان رویارویی طب سنتی ایرانی با پزشکی معاصر اروپایی 

بود. در میان دروس دارالفنون، پزشـــکی از این جهت منحصربه فرد بود 

که تنها رشته تحصیلی بود که در دارالفنون، هم براساس روش پزشکی 

معاصر اروپایی و هم بعد از سال ۱۲7۹ق، مطابق روش ها و آیین سنتی 

ایرانی تدریس می شد. 

ازاین رو، دارالفنون مرکز رقابت میان دو مکتب پزشـــکی سنتی ایرانی و 

معاصر اروپایی بود، این درحالی بود که پیش تر، پزشکی اروپایی هیچ گاه 

سبب چنین تقابلی نمی شد. 

تا ســـال ۱۲7۵ق، کشمکش میان دو مکتب پزشکی در تب و تاب کامل 

بود. تا اینکه پس نزدیک به یک دهه تعلیم انحصاری پزشکی اروپایی در 

دارلفنون، طب سنتی نیز به برنامه آموزشی افزوده شد. این رخداد به عنوان 

بخشی از اصلاحات آموزشی اعتضادالسلطنه در ۱۲7۵ق با اکراه اعلام 

شـــد و در روزنامه وقایع اتفاقیه انعکاس یافت. روزنامه نوشته بود با آنکه 

طب سنتی ایرانی عملا کنار گذاشته شده بود، قرار بر این شد که در برنامه 

آموزشی دارالفنون گنجانده شود: »چون بعضی از اهل ایران هنوز معتقد 

به طبابت فرنگستان نبودند، محض اطلاع و استحضار شاگردهای طب 

از طب های متداول ایرانی، میرزا احمد حکیم باشی کاشانی را که عملا و 

علما سرآمد اطبای ایران است، معین فرمودند که در مدرسه مبارکه طب 

ایرانی نیز درس بگوید و بیاموزد ]= آموزش دهد[«)۱(. 

ادامهدارد...    

پینوشت:

1-روزنامهوقایعاتفاقیه،ش458،مورخ19جمادیالثانی12۷۶ق

تاریخ علم

دانشگاه

یزدان محمدی
روزنامه نگار


